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Slovo úvodem… 

Jak jsme avizovali koncem dubna t.r., tak právě držíte v rukou 1. číslo občasníku „Naše Přítočno“. Naším úmyslem je 

vás jeho prostřednictvím informovat o dění v naší obci z trochu jiného úhlu pohledu a doplňovat tak mozaiku informací 

o věci, které by jinak zapadly, nebo jim není dáván žádný prostor v hlavních obecních informačních zdrojích - na webu 

obce ani ve „Zpravodaji Velkého Přítočna“. Máme ale i smělý plán obsahem občasníku podnítit u čtenářů zamyšlení 

nad problémy, které nejen nás pálí a společnými silami je reálně řešit či mírnit. Rovněž bychom rádi trochu odlehčili naší 

(Vaší), životními situacemi zatěžované mysli, a třeba i trochu inspirovali. Záleží na každém z Vás, jak budete k článkům, 

názorům, úvahám či příběhům otevření. Naplní-li se ale tyto naše úmysly alespoň zčásti, pak má toto konání 

jednoznačně smysl a budeme v něm pokračovat. 

Mnozí si jistě uvědomujete, že nemáme mnoho možností, jak Vás, spoluobčany Velkého Přítočna, oslovovat. Kromě 

našeho webu (www.nasepritocno.cz) a Facebooku je toto prakticky jediná další možnost, jak s Vámi komunikovat. 

Prostor k projevení našich názorů, a to jak v obecních informačních prostředcích, tak i prostorách (web, nástěnka, 

zpravodaj, obecní akce, obecní sál), jsme nikdy nedostali. Tyto prostředky jsou kromě povinných a stálých informací 

a informací o akcích obce bohužel značně jednostranně využívány (použil bych klidně i ostřejší výraz – zneužívány) 

i k manipulativní kampani proti našemu sdružení, proti našim vizím zachování charakteru obce a spokojeného života 

v ní a nakonec i přímo proti mně (viz „Slovo starosty“ ve Zpravodaji VP č. 1/2023, jehož obsah nemám v úmyslu zde 

nijak rozebírat ani se k němu vyjadřovat, nicméně jeho rozbor se skutečnými fakty a argumenty je umístěn na našem 

webu). Určité zamyšlení nad mezilidskými vztahy ovlivňovanými právě výše uvedenými skutečnostmi jsem si ale 

samozřejmě neodpustil a můžete se o něm dočíst v dalším mém příspěvku v tomto občasníku. Věřím, že většina 

spoluobčanů využije svůj zdravý rozum pro posouzení toho, co je pro každého jedince i společné soužití důležité, že 

společné věci musíme řešit a rozhodovat bez emocí, věcnou diskusí, a to i s případnými kompromisy. 

Přeji všem krásné léto! Váš spoluobčan, Jaroslav Hráský  

(autor: JaH)
 

 

Novinky – důležité události 

• Sdělením ministerstva vnitra o vyhlášení nových voleb do zastupitelstev obcí 

č. 129/2023 Sb. ze dne 9. května 2023 byl vyhlášen termín voleb - volby do 

zastupitelstva obce proběhnou v sobotu 16. září 2023. 

 

Červnové zamyšlení 

Za chvíli tu máme léto, a i když s námi počasí zatím laškuje, zejména co se týče teplot, 

tak nejen děti se jistě na první letní den, kterým je 21. červen, těší. Kdo má zahrádku 

nejen pro okrasu, ale i pro nějaký ten výpěstek, má napilno a ti co vyznávají 

skleníkovou kulturu, se mohou již radovat z prvních plodů. Čas se zastavit nedá a platí 

pro něj stejné pravidlo, jako pro počasí - nelze mu poručit. Podle předpovědí nás ale 

čeká horké léto, a to zřejmě nejen díky vysokým teplotám… 

(autor: AlH)

 

„Nové Přítočno“ – měl projekt před rokem skutečně všechna potřebná povolení? 

Protichůdné postoje většiny občanů a vedení obce k stavebnímu projektu 

„Nové Přítočno“, což představuje výstavbu 27 bytových domů v lokalitě mezi 

DEKem a ulicí Nová, se před více než rokem a půl staly impulsem pro 

občanské aktivity, které začaly postupně rozviřovat mnoho let trvající 

relativně poklidnou atmosféru v naší obci. S odstupem času a po postupném 

získávání dalších informací, materiálů, znalostí a nabytých zkušeností je 

možné již tak trochu bilancovat – co byla pravda, co pravda nebyla, co nám 

to ukázalo a jak se z této zkušenosti poučit. Nejprve ale trochu rekapitulace.

 

 

http://www.nasepritocno.cz/
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Dne 23.2.2022 bylo na webu obce zveřejněno „Slovo 

starosty“ k nepravdivým informacím šířeným údajnou 

„dezinformační skupinou“ (ano, přesně takto nás starosta 

obce nazval), ve kterém uvedl, že diskutované územní 

rozhodnutí k projektu výstavby BD „Nové Přítočno“ se týká 

celé stavby, tj. i samotných bytových domů. Toto 

opakovaně tvrdil veřejnosti i na zasedáních zastupitelstva 

obce a bylo to koneckonců zmíněno i ve „Stanovisku 

starosty k dezinformacím“ ze dne 23.1.2022. My jsme po 

celou dobu skálopevně zastávali názor, že projekt 

rozhodně všechna povolení ke stavbě nemá a bude muset 

probíhat ještě další územní řízení (třebaže může být 

sloučené s řízením stavebním). Naše občanské aktivity 

tak dávaly smysl a právě k tomuto očekávanému řízení 

byly například směřovány i otázky v místním referendu, 

které se nám i přes tuhý odpor vedení obce podařilo 

prosadit a proběhlo v září 2022. 

Každému již snad musí být jasné, že kdyby již projekt 

všechna potřebná rozhodnutí a povolení k jeho realizaci 

měl, byl by již přeci realizován. Vždyť dle „Časové osy 

projektu“ měl developer v plánu mít vydané sloučené 

územní rozhodnutí a stavební povolení bytových domů 

v 5/2022, v 7/2022 chtěl začít s výstavbou a v 3/2023 měla 

být již dokončena hrubá stavba. Místo toho se však 

ukazuje, že projekt měl nezákonně vydané stavební 

povolení na výstavbu kanalizace a připojení k ČOV, což 

jsme úspěšně namítali u Krajského úřadu Středočeského 

kraje a minimálně právě proto ani nemůže být vydáno 

s tím úzce související územní rozhodnutí a stavební 

povolení k samotným bytovým domům.  

Pravdou ale může být i to, že plány developera mohou být 

zčásti ovlivněny makroekonomickou situací, propadem 

zájmu obyvatel o tento typ bydlení a v neposlední řadě 

také prohlubující se krizí tohoto stavebního odvětví. 

V každém případě bych ale očekával jistou formu korekce 

starostou dříve prezentovaných stanovisek v této věci. 

Vždyť je nyní nadevše jasné, kdo měl pravdu a kdo byl 

skutečný „dezinformátor“. Pokud však starosta není 

schopen jakékoliv sebereflexe, vyvstává jednoduchá 

otázka, v jakých dalších tématech jsme (my všichni) ještě 

obětí dezinformací nebo ryze účelové manipulace? 

(autor: JaH) 

 

„Vesnice - oáza klidu nebo zalidněné předměstí?“ 

Pokud se do vesnice přiženíme, přivdáme nebo prostě 

následujeme svého partnera či partnerku, pak je 

rozhodnutí částečně ovlivněno touhou být prostě 

s vyvoleným a to, že není na každém rohu supermarket, 

klenotnictví nebo cestovní kancelář asi není směrodatné. 

Jsou ale tací, kteří mají města dost a chtějí být tak trochu 

v klidu - bez spousty lidí, dopravních 

prostředků, sídlišť, rámusu a dalších 

městských atributů.  Někomu pak dokonce 

i vadí psí štěkot či kokrhání kohouta, ale to 

ke vsi patří. S tím se musí počítat. Co ale 

dělat, když se předpokládaná představa 

oázy klidu s plánovanými rodinnými domky 

a zahradami, začne nečekaně měnit v 

předměstí? 

Velké Přítočno bylo ještě v nedávné historii, 

počítáme-li cca 50 let zpátky, opravdu svou 

rozlohou velké. O značnou část katastrál-

ního území ale obec přišla díky výstavbě 

Masokombinátu, kterým tenkrát byla 

zdůvodněna jeho změna. Po roce 1989 se pole s velmi 

kvalitní ornou půdou začala měnit na stavební pozemky 

pro výrobu a sklady. Postupně tak byla obec stále více a 

více obklopována zástavbou. Restituenti, kterým byla pole 

vrácena, už mají málokdy své následníky, kteří by 

v nelehké zemědělské práci pokračovali, takže orná půda, 

zdroj obživy, se stala tržním artiklem. Bohužel 

k neprospěchu všech, kteří preferují vesnici i s charakte-

ristickým vesnickým okolím. Je zde ale jedno velké ALE.  

Některá rozhodnutí samozřejmě ovlivnit nemůžeme, 

neboť nejsou v kompetenci naší obce, ale co se týká 

našeho katastru, na který obec vliv má, bylo by férové, aby 

se zastupitelstvo u podstatných a často neměnných 

rozhodnutí, opíralo i o vůli občanů, nikoli o to, co jen samo 

považuje za užitečné. Pokud byla pro rok 2018–2022 opět 

pouze jedna kandidátka s absencí 

volebního programu, kdo z občanů – voličů 

měl ve volbách na výběr.  

Územní plán, schválený po dlouhodobých 

přípravách v roce 2016, byl v minulém 

funkčním období dvakrát změněn. Účel 

změn však nebyl nijak veřejnosti 

prezentován ani příliš vysvětlován. Ti, kteří 

sledovali přípravy a realizaci již 

schváleného územního plánu, trvající více 

jak 10 let ani nezaznamenali, co se chystá. 

Proběhl pouze „povinný“ zákonný postup, 

což později důvěru v členy zastupitelstva 

oslabilo. Nelze se pak divit, že se někdo 

ozve a upozorní na to, že obec nepatří jen zastupitelstvu 

a jeho příznivcům, ale že je společenstvím všech občanů.  

Sídliště „hnízd“ bytových domů, které v roce 2020 

zastupitelstvo inicializovalo schválením územní studie pro 

lokality Z3, Z4, Z5 a Z6, sestávajících ze 27 třípodlažních 

domů pro cca 900 obyvatel na jedné pětině současné 

zástavby, v obci, která k 1.1.2023 měla 1009 trvale žijících 

obyvatel, není určitě v zájmu všech občanů. Vlna 

nesouhlasu je proto namístě. 

(autor: AlH)
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Názory občanů, aneb „Co na to občan – vesničan“

Ohlasy a reakce spoluobčanů na naši činnost a námi 

prezentované názory jsou samozřejmě různé. Dostávají 

se k nám jednak v rámci přímého kontaktu 

a diskusí „tváří v tvář“, přeneseně, ve stylu 

„slyšel(a) jsem, že…“ nebo „na papíře“ 

v podobě personifikované či anonymní a dále 

také přes náš web či sociální sítě. Otevřenou 

komunikaci vždy vítáme a vítat budeme, ať už 

je/bude jakákoliv. Měla by ale být seriózní 

a opřená o pravdivé skutečnosti a doložitelné 

argumenty. Anonymní urážlivé „půlnoční“ 

webové komentáře či jednostranně tendenční 

anonymní texty vyvěšované na nástěnkách rozhodně nic 

dobrého nepřinesou. Naštěstí je toto způsob vyjadřování 

jen velmi úzké skupiny lidí z řad našich spoluobčanů 

a s tím my bohužel asi nic neuděláme. 

Mnohem více si vážíme veřejně projevovaných názorů, 

a to i když s nimi nemusíme vždy souhlasit. Jedním 

z takových názorů je např. dokola opakované tvrzení, že 

„rozdělujeme obec“. Od počátku roku 2022 se toto tvrzení 

objevuje v oficiálních stanoviscích vydávaných starostou 

obce a setkávali jsme se s ním prakticky i v rámci 

každého zasedání zastupitelstva obce. Vždy si ale 

k tomuto názoru kladu otázku: „Čím konkrétně my obec 

rozdělujeme?“. Je to tím, že snad máme jiný názor na 

rozvoj obce než její současné vedení (starosta)? Nebo je 

to tím, že jsme si dovolili poukazovat na problémy 

a spatřovaná rizika, chtít je vysvětlovat 

a dokládat? Nebo, že jsme se dokonce 

rozhodli kandidovat do obecního 

zastupitelstva? To ale přeci není důvod pro 

nálepkování našich aktivit jako „rozdělující 

obec“, „dezinformační“, „lživá“, apod. 

Naše aktivity byly, jsou a budou zcela 

legitimní. Nikdy jsme se nepouštěli do 

osobních útoků, nešířili pomluvy, nikoho 

nevyvěšovali na nástěnkách s označením 

„sebranka století“, „náplavy“, atd. 

Souboj o „PRAVDU“ v rámci diskusí o (ne)výstavbě 

bytových domů v naší obci se tak bohužel již dávno 

přesunul mnohem dále a hlouběji svým významem pro 

budoucí život v obci a principy jejího fungování. Ukazují 

se rozdíly v chování lidí pod vlivem nepodložených 

argumentů s absencí znalosti problematiky. Vynořují se 

lži, manipulace, otázky, čí zájmy kdo ve skutečnosti 

zastupuje a bezmezně hájí, atd. 

Problematika výstavby bytových domů, která toto 

všechno na začátku spustila, tak nyní zůstává již zcela 

v pozadí aktuálního dění. 

(autor: JaH) 
 

 

Akce pro děti i dospělé, které plánujeme 

V souladu s tím, co jsme avizovali v rámci našeho volebního programu v loňském roce, máme v plánu zorganizovat pro 

občany naší obce v letošním roce několik akcí. Samozřejmě budeme akce plánovat i pro další období, rádi bychom však 

organizaci postupně směřovali spíše k tomu, aby nápady vycházely zejména z iniciativy občanů. Organizace přes 

agentury jednak stojí zbytečné peníze a pak také, akce zorganizované vlastními silami s kamarádskou pomocí a vlastní 

invencí přinesou mnohem větší zábavu a požitek či uspokojení ze zážitků jejich přímých účastníků. 

Určitě je v naší obci velký potenciál šikovných spoluobčanů, kteří mají nejen dobré nápady, ale i šikovné ruce a nadání 

k různým činnostem. Byla by škoda se o ně nerozdělit s ostatními. Budete-li mít chuť přispět ke kultivaci našeho 

společného, nejen sportovního, ale i kulturního života, budeme rádi, když se připojíte, a to nejen jako účastník. Stejně 

tak, víte-li o někom ve svém okolí, komu ve vlastní prezentaci brání skromnost, nebojte se nám o jeho talentu zmínit. 

Uvítáme každý nápad i pomocnou ruku. 
 

Koncert místních hudebníků září 2023 

Rozloučení s létem se soutěžemi pro děti září 2023 

Pochod VP - Lidice a zpět s povídáním o Lidicích a se zajištěnou možností občerstvení na 
fotbalovém hřišti v Lidicích 

září/říjen 2023 

Cestovatelská přednáška s fotografiemi a povídáním Kateřiny Kodrasové říjen/listopad 2023 
 

Podrobné informace k pořádaným akcím včetně jejich přesných termínů budou vždy včas zveřejněny. 
 

 

 

Zajímavost z historie s hádankou 

Je tomu pár dní, co jsme si připomněli 78 let od konce 

jednoho z největších válečných konfliktů novodobých 

dějin. 

Chtěl bych vám přiblížit několik momentů ze života 

člověka, který se nemalou (takříkajíc buldočí vůlí) 

zasloužil o to, že si můžeme nyní připomínat konec a 

zároveň se poučit z toho, co předcházelo začátku. 

„Pozor, není to konec. Není to ani začátek konce. Ale 

mohl by to být konec začátku.“ Pronesl po jedné vyhrané 

bitvě. 
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Když se v roce 1906 procházel ulicemi Manchesteru 

a zabloudil do chudinské čtvrti (v té době bojoval 

o poslanecký post za severozápadní Manchester), uviděl 

zubožené lidi, kteří tam žili. Uvědomil si, že na těchto 

lidech nelze budovat pevné základy státu, pokud se jim 

nějak nepomůže. V roce 1910 se zasloužil o zakládání 

prvních úřadů práce. První světová válka (rok 1915), na 

bojištích a v zákopech umírá tisíce vojáků. Bylo prakticky 

nemožné projít územím, propleteným ostnatým drátem až 

k nepříteli. Dovedete si jistě představit, s jakým pocitem 

zmaru sledoval umírání svých mužů, nevykoupené 

jedinou pídí dobytého území. Někdy v té době vznikl 

jeden z mnoha nápadů, původně byl popsán jako 

kombinace pojízdné střílny a likvidátora zátarasů, který 

dokáže překonávat všechny běžné překážky, propadliny, 

náspy a zákopy. Projekt byl několikrát těsně před 

ukončením, otec myšlenky se však nevzdal a konečně 

14. února 1916 obdržel zprávu, že pozemní loď je hotová, 

přesto uběhly ještě 3 dlouhé roky, než se začala vyrábět. 

Tovární dělníci vzhledem k utajení měli o ní mluvit jako 

o „tancích na vodu“, zkráceně se začalo hovořit 

o „tancích“ a to označení se vžilo natrvalo. 

Jeden z rozhodujících okamžiků poslední světové války, 

je 28. květen 1940. Na stole leží otázka, má se bojovat?  

Muž, který na tuto otázku odpověděl ANO, i přes 

obrovské ztráty na životech, které toto rozhodnutí 

přineslo, zachránil miliony jiných. Je 20. srpen 1940,  

válka v oblacích graduje a „ON“ pronese nesmrtelnou 

větu: „Ve sféře lidského konfliktu nebylo ještě nikdy 

takové množství lidí takto zavázané takové hrstce.“ 

Je velice smutné, že podobné osudy můžeme nyní 

sledovat takřka v přímém přenosu... jak absurdní!  

To je pouze několik ukázek ze života „Muže, který psal 

dějiny“…   Víte, kdo je náš tajemný velikán? 

(autor: VaH)  

(správnou odpověď naleznete na konci této strany) 

 
 

Postřehy z našich ulic
 

 

Anketa 

Projekt sdílených kol byl představen panem starostou na zasedání 

zastupitelstva 13.3.2023, jako dokovací stanice pro čtyři až osm kol. Náklady 

na výstavbu této stanice včetně připojení na el. energii nebyly známy (!); 

úhrada provozních nákladů bude ve výši cca 15.000,- Kč měsíčně, oboje na 

vrub obce. Návrh z naší strany k průzkumu zájmu ještě před realizací 

projektu byl přehlasován s tím, že takové vyhodnocení bude provedeno až 

po roce zkušebního provozu. Rozhodli jsme se proto uspořádat anketu, jaký 

názor mají na tuto akci občané Velkého Přítočna, alespoň touto cestou. 
 

Anketní otázka: 

Co říkáte na realizaci projektu „elektrokola“? 
 

Odpovědi: 

a) Hurá, to je dobře, protože to mi tu opravdu chybělo. 

b) Dobrý nápad, ale nevím, zda elektrokolo využiji. 

c) Nevidím v tom žádný přínos, podle mě to jsou 

zbytečné obecní výdaje navíc. 

d) Nedokážu to vyhodnotit a ani mě to nezajímá. 
 

Chcete-li  se  zúčastnit,  pak  zašlete  odpověď  ve  tvaru:  

Elektrokola a písmeno a) b) c) nebo d) na e-mail 

info@nasepritocno.cz do 30. června 2023.  

Kdo nemá přístup k internetu, může vhodit lístek 

s odpovědí do jedné z poštovních schránek na adresách 

Nová 191, Točná 218, Dolanská 128, Sluneční 281 nebo 

U Dráhy 325. Výsledek ankety zveřejníme v dalším čísle 

občasníku a na našem webu. 
 

Děkujeme za Vaší reakci a zároveň děkujeme, že Vám život v naší obci není lhostejný. 

Občasník je vydáván nejen díky finanční podpoře členů sdružení nezávislých kandidátů „Pro zachování charakteru a 

tradic našeho Přítočna“, ale i díky podpoře našich příznivců. 

Chcete-li také přispět, zde je číslo účtu sdružení vedeného u KB a.s.: 123-7690070277/0100. 
 

Vychází jako občasník. Ročník 23, číslo 1, červen 2023, výtisk zdarma. 

Za SNK „Pro zachování charakteru a tradic našeho Přítočna“ vydává Ing. Jaroslav Hráský, evidenční číslo: MK ČR E 24510 

Redakce: Alena Haušildová, Ing. Miroslava Hanfová, Kateřina Procházková 

Adresa: Nová 191, 273 51 Velké Přítočno, e-mail: info@nasepritocno.cz, web: www.nasepritocno.cz 

Redakce neodpovídá za věcný a gramatický obsah příspěvků. Uveřejněné příspěvky nemusejí vyjadřovat souhlasný názor redakce.  
 

Pokud nechcete, aby Vám byl občasník „Naše Přítočno“ doručován, stačí nám zaslat zprávu na naši e-mailovou adresu 

s předmětem „Nedoručovat občasník Naše Přítočno“ a s uvedením jména, příjmení, ulice a čísla popisného anebo 

v listinné podobě napsat údaje na lístek a vhodit do poštovní schránky na adrese redakce. 

 Chcete mně? 
Jak dlouho tu ještě budu stát? 

Správná odpověď k hádance zní: „Winston Churchill, britský státník a premiér“ 
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